
رشد ۳۴۱۳ واحدی شاخص کل 
بورس

شاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز با رشد بهتری نسبت به دیروز مواجه 
شده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، شاخص کل امروز وضعیت بهتری نسبت به 
دیروز داشته و با رشد ۳۴۱۳ واحدی مواجه شده است.در ۱ ساعت و ۴۶ دقیقه ای 
کــه از بازار می گذرد ارزش معاملات خرد عــدد ۲,۰۸۲ میلیارد تومان را به ثبت 
رســانده است که نســبت به مدت زمان مشــابه در میانگین هفتگی، ۱۸ درصد 
افزایش داشــته است. اما نسبت به مدت زمان مشابه در میانگین ماهانه، افزایش 
قابل توجهی نداشته است.در یک هفته گذشــته برآیند معاملات در بازار سهام، 
ورود نقدینگی حقیقی )خرید حقیقی از حقوقی( به ارزش ۵۱۵ میلیارد تومان را 
نشــان می دهد. اما امروز بازار شاهد خروج نقدینگی حقیقی به ارزش ۲۹ میلیارد 
تومان بوده است. این درحالی است که در یک هفته گذشته از شدت خروج نسبت 
به میانگین ماهانه کاسته شده است.برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز 
در یک هفته گذشته حاکی از ۲۹۲ میلیارد تومان خروج نقدینگی حقیقی از این 
صندوق ها اســت. خروج نقدینگی از این صندوق می تواند نکته مثبتی برای بازار 
سهام باشــد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی از صندوق های درآمد ثابت 
بــرای دومین روز متوالی با ثبت رقم ۱۵۳ میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در 
یک هفته گذشته شیب خروج از این صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه در 
حال افزایش است.ارزش صف های خرید ۱۵۰ میلیارد تومان است که کاهش ۳۹ 
میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی را نشان می دهد.این در حالی است که 
ارزش صف های فروش با افزایش ۵۱ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در 

محدوده ۳۳۸ میلیارد تومان قرار دارد.

وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: برای هر 
مادر مشــمول طرح تا ســقف ۴ میلیــون تومان 
واریز می شــود که در مدت ۶ ماه باید از کالاهای 
تعریف شــده خریداری شــود.به گزارش خبرنگار 
مهر، نشســت خبری همکاری مشــترک وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و بنیاد کرامت رضوی 

با محوریت "مشــارکت در زمینه ارائه بسته غذایی 
رایگان برای گروه های آسیب پذیر با اولویت مادران 
داری کودک زیر ۲ ســال دهک یــک درآمدی" و 
آغاز مرحله نخست این طرح با حضور سید صولت 
مرتضوی وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، رئیس 
ســتاد اجرایی فرمان امام، سرپرســت امور تولیت 
آســتان قدس رضوی و فرمانده قرارگاه امام حسن 
مجتبی در محل وزارت تعاون برگزار شد. ۸ استان 
کم برخوردار در کشور وجود دارد که نیاز به افزایش 
سبد معیشت دارند. دو طرح در حال پیگیری برای 
تأمین معاش خانوارهای کم درآمد طرح ملی یسنا 
و طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت اســت. 
طرح ملی یسنا به عنوان یاور سلامت نوزادان بوده 
و دومین طرح ویژه مادران بــاردار یا دارای فرزند 

شیرخوار دهک یک است. در مرحله نخست ۱۱۰ 
میلیارد تومان برای ۲۷ هزار و ۵۰۰ مادر تخصیص 
داده شده است.سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در ابتدای نشست، گفت: طرح 
حمایــت از مادران باردار و شــیرده دهک اول در 
راســتای ایجاد عدالت اجتماعی بــوده که در گام 
نخست برای ۸ اســتان کم برخوردار از امروز آغاز 
می شــود.وی افزود: برای هر فرد مشمول طرح تا 
ســقف ۴ میلیون تومان در کالابــرگ الکترونیک 
واریز می شــود که در مدت ۶ ماه باید از کالاهای 
اختصاص داده شــده برای تقویت مادران باردار و 
شــیرده خریداری شود.وی ادامه داد: این ۸ استان 
شامل خراسان جنوبی، خراسان شمالی، هرمزگان، 

فارس، کهکیلویه و بویر احمد و ایلام است.

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر گفت: 
برنامه ریزی و اقدامــات لازم برای صادرات برق به 
اروپا انجام شــده، دو پروژه »ایــر« و »آگیر« برای 
ارتباط بین ایران و روســیه در دست اقدام است و 
از طریق ترکیه نیز امکان صادرات برق وجود دارد.

محمــد اله داد در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه 
امکان صادرات برق به اروپا در فاز اول با تاسیسات 
موجود بدون اینکه شــبکه را تقویت کنیم تا ۳۰۰ 
مگاوات از مسیر آذربایجان و ارمنستان تبادل برق 
با روسیه وجود دارد و با تقویت خطوط پروژه ایر تا 
ظرفیت ۱۰۰۰ مگاوات نیز امکان صادرات و واردات 
وجود خواهد داشــت.وی در پاسخ به این سوال که 
پیش بینی می شود چه زمانی این طرح وارد مرحله 
اجرایی شود، گفت: اجرای این طرح زمان بر است به 
دلیل اینکه شبکه هایی که احداث می شوند در سه 
کشور نیازمند ایجاد ســرمایه گذاری و برنامه ریزی 
بوده و باید موضوعات دیپلماســی برطرف شود.به 
گفته معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر 
زمان دقیق اجرای این طرح بســتگی به اراده آن 
کشورها دارد که آیا تمایل دارند این کار به سرعت 
انجام شود و یا ممکن است اولویت کشور آذربایجان 
در شرایط کنونی این موضوع نباشد.اله داد با تاکید 
بر اینکه بعد از ســنکرون ترکیه امکان اتصال برق 
بین ایران و اروپا فراهم شــده اســت، اظهار کرد: 
درحال حاضــر از طریق ترکیه مــی توانیم ۴۰۰ 
مگاوات را صادر کنیم که عملیاتی است و به زودی 

بهره برداری می شود.

برق ایران به اروپا نزدیک شد

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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رئیس اتاق بازرگانی تهران، از تمدید مصوبه شورای  عالی امنیت ملی در رابطه با ترخیص ۱۰۰ درصدی کالاهای اساسی خبر داد.به گزارش 
ایسنا، طبق اعلام محمود نجفی عرب -رئیس اتاق بازرگانی تهران- مهلت مصوبه ترخیص ۱۰۰ درصدی کالاهای اساسی تمدید شد. تمدید 
این مصوبه در پی ارسال نامه اتاق تهران به دبیرخانه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا صورت گرفت.وی در نود و پنجمین جلسه 
شــورای گفت وگوی دولت و بخش  خصوصی استان تهران، با اشاره به ارسال نامه اتاق تهران به شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
از موافقت این شورا و تمدید این مصوبه خبر داد. اتاق تهران با توجه به پایان یافتن مهلت این مصوبه در پایان آبان ماه، به محسن رضایی، 
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا برای تمدید این مصوبه نامه نوشته بود.رئیس فدراسیون واردات نیز روز گذشته در گفت وگو 
با ایسنا، نسبت به احتمال رسوب کالاهای اساسی در بنادر با پایان مهلت بخشنامه ترخیص درصدی هشدار داده و گفته بود که فدراسیون 

واردات در نامه های متعدد از سران قوا خواستار کمک برای حل مشکلات رسوب کالاها در کشور شده  است.

www.sobh-eqtesad.ir

مصوبه ترخیص ۱۰۰ درصدی کالاهای اساسی تمدید شد

info@sobh-eqtesad.ir

در مراسم امضای تفاهم نامه مطرح شد

معادن مس هوشمند 
می شوند

تفاهم نامــه ی چهارجانبه میان وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، ایمیدرو و شرکت ملی 
صنایع مس ایران، در جهت توســعه فناوری های هوشمندســازی 
معادن مس امضا شــد.به گزارش ایسنا، در حاشیه نمایشگاه متافو 
۱۴۰۲ )متالــوژی(، تفاهم نامــه چهارجانبه توســعه فناوری های 
هوشمندسازی معادن مس با حضور عباس علی آبادی )وزیر صمت(، 
روح الله دهقانی فیروزآبادی )معاون علمی و فناوری رئیس جمهور(، 
محمدرضا موثقی نیا )رئیس هیئت عامل ایمیدرو( و امیر خرمی شاد 
)مدیرعامل شرکت ملی مس(، در راستای اجرای تدابیر و منویات 
مقام معظم رهبری و سیاست های دولت سیزدهم مبنی بر توسعه 
ظرفیت ها، ایجاد هم افزایی و تحقق اقتصاد دانش بنیان و به منظور 
هوشمندســازی معادن و تکمیل فناوری های وابســته با تمرکز بر 
سیســتم پایش و گســیل ناوگان بارگیری و باربری معادن مس و 
استفاده از ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان، امضا شد.مراسم 
امضای این تفاهم نامه در حضور رئیس کمیسیون صنایع و معادن، 
معاون طرح و برنامه ریزی  راهبردی شرکت ملی مس، عضو هیئت  
مدیره و معاون اکتشافات و توسعه ذخایر معدنی شرکت ملی مس 
انجام شد.در این مراسم، امیر خرمی شاد - مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران- ضمن تاکید بر اینکه مســیر هوشمندســازی 
پایانی ندارد، اظهار کرد: در ایران در حوزه هوشمندســازی معدن، 
عقب ماندگی هایی داریم؛ در این خصوص بایستی ابتدا محدودیت ها 
و نیازها را شناســایی کرده و براســاس آن برنامه عملیاتی تعریف 
کنیم. هوشمندسازی معادن و تمرکز بر بخش های مورد نیاز جزو 
ضروریات این حوزه اســت اما الزاماً نیازی نیست همه موضوعات 
معدن را به ســمت هوشمندسازی ســوق دهیم؛ بلکه با شناسایی 
صحیح نقاط مورد نظر می توان طبق برنامه هوشمندسازی حرکت 
کــرد.وی ادامــه داد: در مجموع حدود ۳۰۰ میلیون تن ســالانه، 
عملیات معــدن کاری در حوزه مس انجام می شــود که این رقم، 
حدود ۲۵ درصد از کل عملیات معدنکاری کشور را شامل می شود. 
عملیات معدن کاری در حوزه مس با سایر معادن مانند سرب و روی 
قابل مقایسه نیست؛ به ازای هر تن ماده معدنی که با توجه به عیار 
حدود ۰.۴ درصد مس برداشت می شــود، حداکثر چهار کیلو فلز 
مس بدست می آید.مدیرعامل شرکت ملی مس ایران با بیان اینکه 
با توجه به طرح های توسعه ای، این حجم از عملیات به بیش از ۷۰۰ 
میلیون تن در ســال خواهد رسید، گفت: برای اجرای این هدف به 
۱۰۰۰ دستگاه شاول و دامپ تراک نیاز داریم که مدیریت و راهبری 
این ها جز از راه های هوشمندســازی امکان پذیر نیست.خرمی شاد 
در حوزه اکتشــافات نیز قابلیت ها و شناسایی نیازها را مورد تاکید 
قرار داده و هوشمندســازی در این بخش را پراهمیت برشمرد.این 
مدیر صنعتی- معدنی با بیان اینکه شرکت ملی صنایع مس ایران 
از بزرگ ترین ناوگان حفاری کشــور برخوردار است، تصریح کرد: 
با امضای این تفاهم نامه از قابلیت های شــرکت های دانش بنیان در 
این حوزه استفاده خواهیم کرد.وی ضمن اشاره به اقدامات شرکت 
ملی صنایع مس ایران در حوزه هوشمندسازی معادن و استفاده از 
ظرفیت های شرکت های دانش بنیان، گفت: شرکت ملی مس ایران،   
پژوهشکده ای با همراهی یکی از دانشگاه ها در شرکت مس تأسیس 
کرده  که تا ســال آینده، اولین دامپ تراک خودران در کشور را در 
این پژوهشــکده رونمایی و راه اندازی خواهیم کرد. همچنین پنج 
معدن بزرگ سرچشــمه، میدوک، سونگون، دره زار و درآلو در این 
تفاهم نامه برای هوشمندســازی هدفگذاری شده اند که با توجه به 
نیاز آموزش نیروی ماهر و متخصص پس از هوشمندسازی معادن، 
در این رابطه نیز اقدامات مهمی با انجام سرمایه گذاری ویژه، برای 
آماده ســازی و آموزش نیروهای متخصص انجام شده است.نهضت 
توسعه بخش معدن با سیاست های دولت در این مراسم، محمدرضا 
موثقی نیا- رئیس هیات عامل ایمیدرو- اظهار کرد: با سیاست های 
جدید دولت و وزارت صنعت، معدن و تجارت و ایمیدرو، در تلاش 
هستیم برای آینده بخش معدن و صنایع معدنی، توسعه  نهضت گونه 
داشته باشــیم؛ در این جریان، بحث های نوآورانه و خلاقانه بسیار 
اهمیــت دارد، چرا که دیگر نمی توان برای توســعه، بــه ابزارها و 
روش های ســنتی تکیه کرد.وی افزود: امضای سندهای همکاری 
همچون سند همکاری مذکور، مسیر ما را برای ورود به این نهضت 
توسعه و پیشــرفت هموار می کند.این معاون وزیر صنعت معدن و 
تجارت ضمن اشاره به اهتمام مقام معظم رهبری به بخش معدن، 
گفت: این مســئله، وظیفه ما را سنگین تر می کند تا در حلقه های 
مختلف معدن از اکتشــاف تا محصولات نهایــی، بتوانیم نهضتی 

توسعه ای ایجاد کنیم.

گزیده خبر

تخصیص یارانه ۴ میلیون تومانی برای مادران باردار و شیردهوزیر تعاون خبر داد؛

سخنگوی سپاه تاکید کرد:

 صهیونیست ها دستاوردی جز فضاحت و رسوایی نداشتند

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ 
میلیون

وزیر اقتصاد اعلام کرد
پیشنهاد خروج پرداخت تسهیلات قرض الحسنه خرد از سقف ترازنامه 

بانک ها

رئیس کل بانک مرکزی ایران از افزایش ســقف تســهیلات قرض الحســنه به ۳۰۰ میلیون تومان خبر داد.به گزارش ایســنا، 
محمدرضــا فرزین در آیین رونمایی از وام قرض الحســنه بدون کارمزد درباره اقدامات بانک مرکزی در حوزه قرض الحســنه 
اظهار کرد: باید بانک ها را بر اســاس فعالیت ها و تخصص و اهداف دســته بندی کرد. اکنون در حال تهیه اساسنامه بانک های 
تجاری، توســعه ای قرض الحسنه و جامع هستیم.وی با بیان اینکه بانک مرکزی به دنبال توسعه بانکداری تخصصی است که 
ابعاد مختلف دارد، افزود: بانکداری توسعه ای که اکنون در کشور وجود دارد، عملا توسعه ای نیست و باید تغییرات اساسی در 
اساسنامه ایجاد شود. بانک های توسعه ای باید صنعت، کشاورزی و غیره را تامین مالی کنند که در این زمینه طرح هایی دیده 

شده است.فرزین با اشاره به.......

تازه ترین آمار متقاضیان یارانه دستمزد

تلاش صدا و سیما برای تامین زیرساخت راه اندازی 
تار و پود فرش در خراسان شمالی بوی نان نمی دهد۲۰۰ کانال انتخاباتی
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گزیده خبر

توضیحات حاجی زاده درباره 
آخرین دستاوردهای نیروی 

هوافضای سپاه

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاســداران در جریان بازدید رئیس دستگاه 
قضا از نمایشــگاه آخرین دســتاوردهای این نیرو به ارائه توضیحاتی درباره 
موشک ها، پهپادها و سامانه های پدافندی جدید پرداخت.به گزارش ایسنا، 
سردار امیرعلی حاجی زاده در جریان بازدید امروز )یک شنبه ۵ آذر ۱۴۰۲( 
غلامحسین محســنی اژه ای رئیس دستگاه قضا و جمعی از اعضای شورای 
عالی قوه قضاییه، از آخرین دســتاوردهای نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در محل نمایشــگاه دائمی این نیرو، به توضیح و تشریح 
قابلیت های آخرین دستاوردهای این نیرو از جمله موشک کروز هایپرسونیک 
»فتاح ۲«، سامانه پدافندی متحرک »مهران« و سامانه ارتقاء یافته »۹ دی« 
و هم چنین پهپاد »شــاهد ۱۴۷« پرداخت که اخیراً در محضر رهبر انقلاب 
و فرمانده کل قوا رونمایی شده اند.ســردار حاجی زاده در جریان توضیحات 
خود دربــاره قابلیت های تولیدات موشــکی و پهپادی ســپاه، گفت: پس 
از حصول نخســتین موفقیت در حوزه دقت و برُد دســتاوردهای نظامی، 
موفقیت هــای بعدی در نتیجه عنایات و فضل پــروردگار متعال و همت و 
تخصص جوانان متعهد ایران اسلامی، به سرعت حاصل شدند. فرمانده نیروی 
هوافضای ســپاه با اشاره به ســه ضلع اصلی در هوافضای سپاه، یادآور شد: 
ما برای نیل به موفقیت در نیروی هوافضای ســپاه، سه ضلعِ »تحقیقات«، 
»عملیــات« و »تولیدات« را با هم پای کار آورده ایم و یکی از رســالت های 
خود را کادرپروری و فرمانده پروری تعیین کرده ایم.فرمانده نیروی هوافضای 
ســپاه همچنین تصریح کرد: اکثر متخصصان ما در این نیرو، عناصر جوان 
و باانگیزه هســتند که خود را ســربازان گمنام نظام اسلامی می دانند و در 
نتیجه مجاهدت های آنان، امروز به مرحله بی اثر کردن تهدیدات دشــمنان 
رسیده ایم حال آنکه یک دهه پیش به دنبال یافتن تهدیدات دشمنان بودیم.

به گفته حاجی زاده، موشــک کروز »پاوه« که دارای دقتی بی نظیر و برُدی 
شگفت انگیز است و همچنین موشک »خیبرشکن« که یکی از موشک های 
دوربرد نسل سوم سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است و از »سوخت جامد« 
استفاده می کند و در فاز فرود قابلیت مانور برای عبور از سپر موشکی دارد.در 
جریان این بازدید، رئیس قوه قضاییه سؤالاتی درباره میزان دقت موشک های 
هوافضای سپاه مطرح کرد که سردار حاجی زاده به ارائه جزئیات و تاریخچه 
این موشــک ها به موجب دستور فرماندهی کل قوا ناظر بر عطف تمرکز بر 
دقت موشــک ها پرداخت.فرمانده نیروی هوافضای ســپاه همچنین به ارائه 

مطالبی درباره پهپادهای غنیمتی پرداخت.

جبلی خبر داد

تلاش صدا و سیما برای تامین زیرساخت 
راه اندازی ۲۰۰ کانال انتخاباتی

رئیس سازمان صداوسیما از تلاش همه جانبه برای تامین زیرساخت فنی راه اندازی 
۲۰۰ کانال انتخاباتی در حوزه های انتخابیه کشــور خبر داده و تاکید کرده اســت 
که تمام تصمیمات دســتگاه های مختلف باید همراه با پیوست انتخاباتی و ارزیابی 
میزان تاثیر آنها در مشــارکت در انتخابات اتخاذ و اجرایی شــوند.به گزارش ایسنا 
به نقل از روابط عمومی ســازمان صدا و ســیما، پیمان جبلی در نشســت شورای 
معاونان ســازمان با رئیس ستاد انتخابات کشور با اشــاره به روزهای باقی مانده تا 
انتخابات مجلس شورای اسلامی اظهار امیدواری کرد با تمهیدات درنظرگرفته شده، 
شاهد برگزاری انتخاباتی پرشور باشیم.وی مشارکت در انتخابات را یکی از نمادهای 
اقتدار جمهوری اســلامی دانست و ضمن تأکید بر ضرورت برخورداری تصمیمات 
و برنامه های دستگاه های مختلف از پیوست انتخاباتی گفت: این مهم باید در همه 
بخش ها و دســتگاهها بیش از این مورد توجه قرار گرفته و تمام دســتگاه ها برای 

تقویت مشارکت در برگزاری انتخابات احساس مسئولیت کنند.

امیرعبداللهیان:

صلح و ثبات دائمی باید 
در منطقه قفقاز جنوبی 

محقق شود

وزیر امور خارجه کشورمان گفت:  در جریان دیدار با سفرای کشورمان در جمهوری 
آذربایجان و جمهوری ارمنســتان بر تثبیت صلــح و ثبات دائمی در منطقه قفقاز 
جنوبی تاکید شــد. به گزارش خبرگزاری مهر، حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه کشــورمان در شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: در جریان دیدار با سفرای 
کشورمان در جمهوری آذربایجان و جمهوری ارمنستان توجه به قفقاز جنوبی را در 
سیاست خارجی کشور جدی دانستم و بر تمرکز دستگاه دیپلماسی ایران بر تثبیت 
صلح و ثبات دائمی در این منطقه بدون دخالت بیگانگان و توسعه مناسبات با این 

دو کشور ذیل سیاست همسایگی دولت تاکید کردم.

سخنگوی سپاه تاکید کرد:

 صهیونیست ها دستاوردی جز فضاحت و رسوایی نداشتند

در دیدار با سفیر چین؛

رئیس خانه احزاب: از گسترش روابط احزاب ایران با چین استقبال می کنیم

تهران-ایرنا- سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، محور 
مقاومت را الگوگرفته از بســیج دانســت و گفــت: اگر امروز 
می بینیم صهیونیســت ها آتش بس دادند نه به دلیل توجه به 
قوانین حقوق بشری بلکه از ســر استیصال و درماندگی بود 
آنهــا ۲۵ روز با تانک و نفربر حمله کردند اما دستاوردشــان 
فقط فضاحت و رســوایی جهانی بود.به گزارش ایرنا، ســردار 
سرتیپ پاسدار رمضان شریف روز یکشنبه در همایش بزرگ 
بســیجیان نیشابور در سالن شــهدای مدافع حرم این شهر، 
گفت: امروز کلمه مقدس بســیج برای مردم مترادف است با 
همه پیروزی ها و خدماتی که یک نهاد مقدس می تواند برای 
کشور و مردمانش انجام دهد.مسوول روابط عمومی کل سپاه 
با بیان اینکه بسیج یعنی همه کسانی که دل در گرو عمران، 
آبادانی و الگو شــدن ایران عزیز دارند، بیــان کرد: امروز اگر 
محور مقاومت برای عالم افتخار آفریده اســت محصولی است 
الگوگرفته از بســیج و امروز همه اذعان دارند که بسیج، مایه 
اصلی همه پیروزی های کشــور ما بوده است.ســردار شریف 
اضافه کرد: اگر بســیج نبود، سرنوشــت دفاع مقدس، جنگ 
تحمیلی و اینکه رژیم بعث چه بر ســر کشور می آورد، معلوم 
نبود. اگر بســیج نبود، منافقین داعیه دار کشــور می شدند و 
معلوم نبود گروهک های تجزیه طلب چه مصیبتی برای مردم 
به وجــود می آوردند.وی با تاکید بر این نکته که بســیج در 
همه عرصه ها حضوری معنادار و تمام کننده داشــته اســت، 
ابراز کرد: بصیرت، اخلاص و عمل به هنگام و به اندازه، ســه 
خصوصیتی است که بسیج را متمایز کرده و بهره دهی بسیج 
را افزایش داده اســت. از این رو امروز، کشور ما در مقایسه با 
کشورهایی که با آمریکا ارتباط دارند، سرافراز و سربلند، الگو 
و الهام بخش است و این مرهون همین سه خصلت بسیجیان 
است.سخنگوی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی افزود: امروز 
۲۲ قشــر بسیج در عرصه های مختلف مشغول خدمت رسانی 
هستند و روز به روز هم به عظمت بسیج در ابعاد کمی و کیفی 
افزوده می شود. همچنین امروز تمامی اقشار مختلف جامعه ما 
بسیجی هستند و خمیرمایه تفکرشان اخلاص، صداقت و خود 

را ندیدن و دیگران را دیدن، اســت چرا که بســیجیان تلاش 
می کنند تا بدون دیده شدن خدمت کنند و امروز وظیفه همه 
ما تداوم راه بسیج است.سردار شریف تاکید کرد: ۷۵ سال که 
صهیونیست ها با همکاری انگلیس و آمریکا بخش عمده ای از 
مسلمانان و مسیحیان را آواره و صهیونیست ها را از سراسر دنیا 
در فلسطین ساکن کردند و در طی این ۷۵ سال فلسطینی ها 
تلاش های بسیاری برای بازپس گیری سرزمینشان کردند اما 

با همه شهادت ها و اسارت ها برگ برنده  درخشانی نداشتند تا 
وقوع انقلاب اسلامی و نگاه امام خمینی)ره( به مساله فلسطین 
که نقطه عطــف پیروزی انقلاب اســلامی توقف و عقب گرد 
صهیونیســت بود.وی گفت: ایجاد سفارت فلسطین در ایران، 
نامگذاری روز قدس و توجه همیشگی امام راحل به فلسطین 
سبب شد تا آنچه صهیونیست می خواهد محقق نشده و مردم 
دنیا با نیات صهیونیســت ها و رنج و محنت مردم فلســطین 

آشنا شــدند.وی افزود: امروز به برکت عملیات معجزه آسای 
طوفان الاقصی مســئله  فلســطین یک موضوع جهانی شد و 
برای نخســتین بار در طی ۷۵ سال گذشته افکار عمومی در 
۵ قاره جهان متوجه ظلم صهیونیست شد، فریب رسانه های 
صهیونیست را نخورد، مظلومیت مردم فلسطین و وحشی گری 
صهیونیست را با چشمان خودش دید.سردار شریف ادامه داد: 
در همه دنیا جنگ و نبرد قواعد و ادبیاتی دارد، اما در ۴۸ روز 
گذشــته صهیونیست ها تمام قواعد جنگی را زیر پا گذاشته و 
به هیچ یک از قوانین اعتنا نکردند و در غزه یک شهر محاصره 
شده با بیش از ۲ میلیون نفر جمعیت تمامی مدارس، مساجد، 
کلیساها و بیمارستان ها را بمباران کردند اینجاست که جهان 
به جمله امام خمینی)ره( پی برًد که "اسرائیل غده سرطانی 
اســت" و اگر محو نشــود برای همه مردم دنیا مشکل ایجاد 
می کند و این ظلم معطوف به همه جهان است.مسئول روابط 
عمومی کل ســپاه گفت: دنیا شــاهد بود که بــا وجود فریاد 
یکپارچــه مردم جهان باز هم صهیونیســت ها بمباران غزه را 
قطع نکردند و اگر امــروز می بینیم که آتش بس دادند نه به 
خاطر توجه به قوانین حقوق بشــری دنیا که از سر استیصال 
و درماندگی بود. صهیونیست ها ۲۵ روز با تانک و نفربر حمله 

کردند اما دستاوردشان تنها فضاحت و رسوایی جهانی بود.
وی افــزود: از ۳۰۰۰ نفر نیروی حمــاس تنها ۱۰۰۰ نفر در 
طوفان الاقصی شــرکت کردند و امروز بیش از ۲۹۰۰ رزمنده 
حماس همچنان پای مبارزه با رژیم صهیونستی هستند البته 
صبر و اســتقامت مردم غزه مثال زدنی که با وجود شهادت، 
بیماری و تحریم غزه را ترک نکردند.سخنگوی سپاه ادامه داد: 
هدف صهیونیست ها از بین بردن حماس بود اما نمی دانستند 
حماس، تفکــر و منطق مقاومت اســت و منطق مقاومت را 
نمی توان با بمب و موشک از بین برد.ظظوی ادامه داد: نیشابور 
بیش از ۲۵۰۰ شــهید تقدیم انقلاب کرد زیرا پیروزی و عزت 
بدون رنج و جهاد بدست نمی آید و هیج ملتی با پذیرش ذلت 
به جایی نمی رسد. امروز مردم فلسطین به این باور رسیدند که 

به راه و هدف خودشان فکر کنند.

تهران- ایرنا- رئیس خانه احزاب ایران گفت: خانه احزاب ایران از گســترش روابط 
احزاب ایران با کشورهای دوست و بویژه چین استقبال می کند.به گزارش خبرنگار 
سیاســی ایرنا، چانگ هوا سفیر چین و هیات همراه امروز یکشنبه - پنجم آذرماه - 
برای دیدار با قدرتعلی حشــمتیان رئیس خانه احراب ایران به خانه احزاب رفت.در 
این دیدار که فتحی زاده معاون امور احزاب اداره کل سیاسی وزارت کشور و همچنین 
حسین کنعانی مقدم نایب رئیس اول و طاهره نقی ای و محمدعلی تبرایی از اعضای 
شــورای مرکزی خانه احزاب ایران حضور داشتند، حشمتیان ضمن خوشامدگویی 
به سفیر چین و هیات همراه گفت: همکاری احزاب ایران در چارچوب خانه احزاب 
ایران است و این خانه از گسترش روابط احزاب ایران با کشورهای دوست و به ویژه 
چین استقبال می کند.رئیس خانه احزاب ایران ضمن اشاره به توسعه روابط ایران و 
چین در چارچوب توافقنامه ۲۵ ساله، عنوان کرد: ما هیچ گاه روابط دوستانه چین را 
با کشورمان، در دوران تحریم فراموش نمی کنیم.تاثیر همکاری احزاب ایران و چین 
در برقــراری صلح در منطقه دبیرکل حزب مســتقل و اعتدال ایران در ادامه افزود: 
همکاری احزاب ایران با احزاب کشور چین درخصوص مسایل منطقه و جهان و بویژه 

دفاع از ملت فلســطین و برقراری 
صلح در منطقه، می تواند راهگشا 
داشــت:  اظهار  باشد.حشــمتیان 
قطعا با همکاری مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام و وزارتخانه های 
امور خارجه و کشور، این ملاقات ها 
انجام خواهد شد.چانگ هوا سفیر 
چین نیز ضمن ارایه گزارشــی از 

برنامه سفارت چین برای ارتباط با خانه احزاب ایران و ابراز خرسندی برای این دیدار 
که برای اولین بار اتفاق می افتد، اظهارداشت: وزیر بین الملل چین و هیات بلندپایه 
همراه وی که به دعوت مجمع تشخیص مصلحت نظام در تاریخ های ۱۴ و ۱۵، آذرماه 
۱۴۰۲ به تهران ســفر خواهند داشت، ابراز تمایل کرده اند که با رئیس خانه احزاب 
ایران به همراه جمعی از دبیران کل احزاب جمهوری اســلامی ایران دیدار داشــته 

باشند و در این راستا از خانه احزاب ایران مساعدت خواستند.

تهــران- ایرنا- فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: این نیرو همگام با ســایر 
نیروهای مســلح، با تمام قوا در دفاع از تمامیت ارضی و امنیت حریم هوایی کشور 
در میدان رزم حضــور دارد.به گزارش خبرنگار دفاعی ایرنا، امیر ســرتیب علیرضا 
صباحی فرد با حضور در ایســتگاه رادار تاکتیکی شهید اصلان علیزاده نمین اردبیل 
از بخش های مختلف این ســایت بازدید و توان رزمی و آمادگی دفاعی این ســایت 
تاکتیکی را مورد ارزیابی قرار داد.ســرتیپ صباحی فرد با بیان اینکه استکبار جهانی 
رو به افول اســت و برای حفظ قدرت خود بدنبال لطمه زدن به ایران اسلامی است، 
خاطرنشــان کرد: ما به عنوان سرباز باید آمادگی شب حمله را داشته باشیم و نباید 
غفلت کنیم. همین آمادگی موجب می شــود که دشمن شهامت تجاوز به این مرز 

و بوم را نداشته باشــد.وی اظهار داشت: نیروی پدافند هوایی ارتش همگام با سایر 
نیروهای مســلح، با تمام قوا در دفاع از تمامیت ارضی و امنیت حریم هوایی کشور 
در میدان رزم حضــور دارد.فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش تصریح کرد: پدافند 
هوایی توانسته بابهره گیری از فناوری های نوین بومی در حوزه سامانه های پدافندی و 
موشکی دست متجاوزان را از رسیدن به آسمان جمهوری اسلامی قطع کند.سرتیپ 
صباحی فرد با اشاره به پیروزی های جبهه مقاومت بیان کرد: هیمنه و قدرت توخالی 
استکبار جهانی از دست رفته است و هیچ قدرتی قادر به جبران آن نیست و انشاالله 

هرچه زودتر شاهد اضمحلال این رژیم نحس و غاصب صهیونیستی خواهیم بود.

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: به عنوان سرباز باید آمادگی شب حمله را داشته باشیم و نباید غفلت کنیم.به گزارش 
ایسنا، امیر سرتیب علیرضا صباحی فرد در جریان بازدید از ایستگاه رادار تاکتیکی شهید اصلان علیزاده نمین اردبیل با بیان 
اینکه اســتکبار جهانی رو به افول است و برای حفظ قدرت خود بدنبال لطمه زدن به ایران اسلامی است، خاطرنشان کرد: ما 
به عنوان سرباز باید آمادگی شب حمله را داشته باشیم و نباید غفلت کنیم. همین آمادگی موجب می شود که دشمن شهامت 
تجاوز به این مرز و بوم را نداشته باشد.وی اظهار کرد: نیروی پدافند هوایی ارتش همگام با سایر نیروهای مسلح، با تمام قوا در 
دفاع از تمامیت ارضی و امنیت حریم هوایی کشــور در میدان رزم حضور دارد.فرمانده نیروی پدافندهوایی ارتش تصریح کرد: 
پدافند هوایی توانســته با بهره گیری از فناوری های نوین بومی در حوزه ســامانه های پدافندی و موشکی دست متجاوزان را از 
رسیدن به آسمان جمهوری اسلامی قطع کند.امیر سرتیپ صباحی فرد با اشاره به پیروزی های جبهه مقاومت، بیان کرد: هیمنه 
و قدرت تو خالی اســتکبار جهانی از دســت رفته است و هیچ قدرتی قادر به جبران آن نیست و ان شاء الله هرچه زودتر شاهد 

اضمحلال این رژیم نحس و غاصب صهیونیستی خواهیم بود.

اولین تصویر از ناوشکن دیلمان ساخت وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
که به زودی به ناوگان نیروی دریایی ارتش ملحق می شــود، منتشــر شد.به 
گزارش ایســنا، بنا بر اعلام امیر محمدرضا آشــتیانی وزیر دفاع و پشــتیبانی 
نیروهای مسلح قرار است در هفته اول آذرماه به مناسبت بزرگداشت روز نیروی 
دریایی مراسم رونمایی و الحاق این ناو به نیروی دریایی ارتش، انجام شود.این 
ناوشکن از جمله ناوشکن های کلاس موج با وزن ۱۵۰۰ تن است که نسبت به 

ناوشکن های قبلی مزیت های بسیاری دارد.

امیر صباحی فرد: باید آمادگی شب حمله را داشته 
باشیم

انتشار اولین تصویر از ناوشکن 
دیلمان

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:

پدافند هوایی ارتش برای دفاع امنیت حریم هوایی کشور در میدان رزم حضور دارد
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گزیده خبر

تاروپودفرشدرخراسانشمالیبویناننمیدهد

وزیر نیرو اعلام کرد

تبلیغاتکولرهایگازیجزدرمناطقگرمسیرممنوعمیشود

ایسنا/خراســان شمالی صنعتی که می تواند اسب سرکش بی کاری را در 
خراسان شمالی مهار کند به دلیل نبود زنجیره کامل تولید پشم به فرش 
همچون واحدهای رنگرزی، شست وشــو و پرداخت فرش، رونق خوبی 
نــدارد. با این وجود هنــوز تار و پود این هنر با ارزش، به دســت لرزان 
قالی بافان به یکدیگر گره می خورد.تار و پود هنر قالیبافان خراسان شمالی 
اصالــت دارد و بوی فرهنگ و تمدن اقــوام مختلف از فرش های کردی، 
قالیچه های تمام ابریشــم دو رویه دویدوخ، فرش و پشتی های ترکمن از 
رج به رج شــان به مشام می رســد، هنری که به سختی خلق می شود و 
به دشــواری می تواند جایگاهی در بازار استانی و ملی پیدا کند و باز هم 
از قافله بازار جهانی به علت وجود مشکلات مختلف در این استان عقب 
می افتد.مشکلات صنعت فرش خراسان شمالی زیاد است، حلقه و زنجیره 
کامل تولید پشــم به فرش در استان وجود ندارد و این امر سبب شده تا 
بســیاری از تولیدکنندگان فرش دست از کار بکشند و به کار ساخت و 
ســاز و ... رو آورند. دســتمزد بافندگان فرش نیز که پایین است و برای 
پیدا کردن کاری با دســتمزد بهتر به تهران رفته یا در همین استان به 
کارگری مشغول شده اند.تامین مواد اولیه یکی از مشکلات اساسی تولید 
فرش در خراسان شمالی مهرداد داودزاده، معاون توسعه تجارت داخلی 
سازمان صمت خراسان شمالی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، تامین مواد 
اولیه را یکی از مشــکلات اساسی تولید فرش در این استان ارزیابی کرد.

وی اظهار کرد: در این اســتان، پشم یا ابریشم تولید می شود، اما صنایع 
تکمیلی برای تولید نخ وجود ندارد، در نتیجه نخ های مورد نیاز از ســایر 
شــهرها مانند مشهد تامین می شود. نخ ها با قیمت زیادی به استان وارد 
می شود و هزینه زیادی را بر دوش تولیدکننده تحمیل می کند.داودزاده 
گفت: علاوه بر نبود صنایع نســاجی، صنایع رنگرزی نیز در این استان 
وجود ندارد و این یکی دیگر از مشکلات حوزه فرش در استان است.وی 
از تولید ۴۴۰۰ مترمربع فرش دستبافت در هر ماه در این استان خبر داد 
و اظهار کرد: از این مساحت ۲۰۰ مترمربع فرش ابریشم، ۳۰۰ مترمربع 
کرک و ابریشــم و دو هزار مترمربع درشت بافت است. همچنین ۱۵۰۰ 
مترمربع از این مساحت فرش تجاری ۲۵ تا ۴۰ رج، ۳۰۰ مترمربع گبه و 
۱۰۰ مترمربع نیز تابلوفرش است.داودزاده با اشاره به اینکه در این استان 
۲۷ هزار بافنده وجود دارند، گفت: در خراسان شمالی در ارتباط با فرش 
دستبافت هشت اتحادیه صنفی، ۱۱ شرکت تعاونی فعال فرش دستبافت 
و یک تشکل مردم نهاد به عنوان کانون فرش دستبافت استان فعالند.تولید 
بیش از ۲۲۰۰ تن پشم در استان مهدی شکاری، معاون بهبود تولیدات 
دامی سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی نیز در گفت وگو با خبرنگار 
ایســنا، گفت: راه اندازی صنایع تبدیلی و تکمیلی پشم یکی از نیازهای 
اساسی این استان است. در این استان، بیش از دو میلیون راس دام سبک 
پرورش می یابد و سالانه حدود دو هزار و ۲۹۰ تن پشم تولید می شود که 
مقدار قابل توجهی از آن به دلیل نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی از استان 
خارج می شود.وی ادامه داد: پایین بودن قیمت پشم در این استان سبب 
شــده تا تولید آن برای دامداران صرفه اقتصادی نداشته باشد. در نتیجه 
در سال های گذشته حتی شاهد سوزاندن آن ها هم بوده ایم.شکاری تاکید 

کرد: از آنجایی که یکی از مهمترین تولیدات صنایع دستی در این استان 
دست بافته های داری مانند گلیم است و مقدار قابل توجهی از انواع فرش 
در این استان تولید می شود، در نتیجه راه اندازی واحدهایی مانند واحد 
تولید نخ، یکی از نیازهای اساسی استان است.وی تاکید کرد: با راه اندازی 
واحدهای تبدیلی و تکمیلی پشم در این استان، قسمت قابل توجهی از 
این محصول در استان استفاده می شود و از سوی دیگر، ارزش افزوده آن 
افزایش می یابد.دامداران پشم های چیده شده از قسمت مختلف بدن دام 
را با یکدیگر مخلوط نکنند حسن علمی، محقق مرکز تحقیقات کشاورزی 
و منابع طبیعی خراسان شمالی نیز در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، با تاکید 
بر اینکه هنوز بازار فرش از بین نرفته است، اظهار کرد: فقط ذائقه مردم 
برای استفاده از پشم در اســتان های خراسان شمالی، خراسان جنوبی، 
خراســان رضوی، ســمنان و مازندران تغییر کرده اســت.وی افزود: در 
گذشته، مقدار زیادی از پشم تولیدی در تولید محصولاتی مانند لحاف و 
تشک استفاده می شد؛ اما اکنون در این کالاها از محصولات دیگری مانند 
لایکو و ... استفاده می شود.علمی ادامه داد: یکی از عللی که پشم تولیدی 
در خراسان شمالی مورد استقبال قرار نمی گیرد، این است که قطر پشم 
بیش از ۳۵ میکرون اســت. از ســوی دیگر، پشم تولیدی رنگی است و 
زمان رنگرزی به خود رنگ نمی گیرد. پشــم  قرمــز، در فرآیند رنگرزی 
فقط رنگ قرمز می گیرد و پشــم با رنگ سیاه فقط رنگ سیاه را به خود 
جذب می کند و پشم سفید است که قابلیت رنگ کردن به انواع رنگ ها را 

دارد.وی تصریح کرد: در پشم های خراسان شمالی »ژار« )خر مو( وجود 
دارد که وقتی وارد پشم می شود، به هیچ عنوان رنگ  نمی گیرد.به گفته 
علمی، در زمان های گذشته، پشم منطقه خراسان فقط برای گبه بافی و 
نمدبافی استفاده می شد.محقق مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع طبیعی 
خراســان  شــمالی بیان کرد: برخی دامداران مقداری از پشم روی بدن 
دام را با اســپری هایی که رنگ شیمیایی دارند، رنگی می کنند، این مواد 
مانع جذب رنگ پشــم هنگام انجام عملیات رنگرزی می شود. به همین 
دلیل، بسیاری از کارخانه های تولید نخ از خریدن این پشم ها خودداری 
می کنند. وی ادامه داد: طول و قطر الیاف در ناحیه گردن، شکم و گرده 
دام متفاوت اســت و بسیاری از دامداران هنگام چینش، این پشم ها را با 
یکدیگر مخلوط می کنند که این امر موجب پایین آمدن کیفیت پشم و 
قیمت آن می شود.علمی با اشاره به اینکه در پشم دام، چربی »لالوئین« 
وجود دارد، گفت: از این چربی برای اســتفاده از لوازم آرایشی و صنعت 
چسب ســازی استفاده می شود.محقق مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع 
طبیعی خراســان شــمالی تاکید کرد: با توجه به اینکــه اقدام چندانی 
برای اجرای این طرح ها در این اســتان انجام نشــده است، برای اینکه 
ارزش اقتصادی پشــم های تولیدشده در این اســتان افزایش یابد، باید 
به دامداران آموزش داده شــود که پشــم ها را با یکدیگر مخلوط نکنند 
و پشم چین های ماهر در اســتان تریبت شوند.تحمیل هزینه اضافی به 
تولیدکنندگان خراسان شمالی به علت نبود زنجیره تولید فرش حسین 

ایزانلو، مدیرعامل اتحادیه صنایع دســتی خراسان شمالی همچنین در 
گفت وگو با خبرنگار ایسنا، گفت: نبود زنجیره تولید فرش در این استان 
سبب شده است ۵۰ درصد هزینه های اضافی بر دوش تولیدکننده بیفتد.

وی اظهار کرد: خراسان شمالی یکی از قطب های تولید فرش، قالیچه و 
پشتی است؛ اما حتی یکی از حلقه های زنجیره فرش در این استان وجود 
ندارد. نبود صنایع تکمیلی موجب شده است که تولیدکنندگان مواد اولیه 
مورد نیاز خود را مانند نخ های ابریشــمی و پشمی از خارج استان تامین 
کنند و بعد از اینکه بافت فرش به پایان رســید، شست وشــو و پرداخت 
فرش در سایر استان ها انجام شــود.ایزانلو ادامه داد: نخ های ابریشمی و 
پشــمی از شهرهای اصفهان، مشهد، قم و تبریز تهیه می شود و فرش ها 
برای پرداخت و شست وشــو به تهران فرستاده می شوند.وی تاکید کرد: 
اگر زنجیره فرش در این استان تکمیل شود تا ۵۰ درصد در هزینه های 
تولید یک تخته فرش صرفه جویی خواهد شد.مدیرعامل اتحادیه صنایع 
دســتی خراسان شمالی تصریح کرد: در چند سال گذشته، یک شهرک 
صنعتی به نام شــهرک فرش در شهر بجنورد ساخته شد تا زنجیره های 
فرش در این شــهر تکمیل شوند؛ اما بعد از آن، آنقدر در اعطای مجوزها 
برای ساخت کارگاه های لازم به سرمایه گذار سخت گیری شد که تاکنون 
حتی یک واحد تولیدی در ارتباط با زنجیره فرش در این اســتان ایجاد 
نشده اســت و بعد از آن، شهرک یادشــده به نام شهرک کارگاهی نام 
گرفت و واحدهای تولیدی دیگر در آنجا ایجاد شــد.وی با اشاره به اینکه 
دامپروری در این اســتان رونق زیادی دارد و تولید پشم در این منطقه 
زیاد است، گفت: ایجاد واحدهای ریسندگی و رنگرزی از نیازهای ضروری 
تولید فرش در این اســتان است.ایزانلو افزود: اکنون ۱۵ هزار نفر بافنده 
فعال در این استان مشغول تولید فرش هستند و ۲۵ تا ۳۰ هزار مترمربع 
دست بافته داری در سال تولید می شود.نبود کارگاه های رنگرزی سدی بر 
سر راه تولید تابلوفرش حامد چمن رخ، یکی از تولیدکنندگان فرش نیز 
در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، بیان کرد: نبود کارگاه های رنگرزی سدی 
بر ســر راه تولید فرش و تابلوفرش در این استان است. ظرفیت و تولید 
تابلوفرش در این استان بالاست، اما کیفیت این نوع تابلوهای بافته شده 
اندک اســت. وی با بیان اینکه این امر در فرهنگ بافندگان این استان 
ریشــه دارد، افزود: بیشتر بافندگان در عرصه تولید فرش فعال بوده اند و 
این موضوع بر کیفیت تابلوفرش تاثیر گذاشته است.چمن رخ اظهار کرد: 
خراسان شمالی یکی از معدود استان هایی است که بافنده فارسی و ترکی 
بافت را کنار یکدیگر دارد. این در حالی است که این دو سبک از یکدیگر 
جدا هســتند. از سوی دیگر، این استان به دلیل داشتن اقوام ترک، کرد 
و ترکمن، ســه نوع بافت را انجام می دهند که آن یک پدیده بی نظیر در 
کشور است. وی با بیان اینکه مهمترین فاکتور در بافت تابلوفرش تامین 
مواد اولیه، نقشه و رنگرزی است، گفت: رنگرزی در تابلوفرش حرف اول و 
آخر را می زند و رنگ نخ هاست که موجب نمود و زیبایی آن می شود. در 
خراسان شمالی به علت نبودن رنگرزی فعال، تولیدکنندگان تابلوفرش 

نیز نتوانسته اند به صورت فعال وارد این عرصه شوند

وزیر نیرو از به کارگیری شیوه نوین مدیریت مصرف در بخش خانگی خبر داد و گفت: به 
محض آماده شدن زیرساخت ها جزئیات این شیوه اعلام خواهد شد، به گونه ای که هر فرد 
در هر لحظه مصرف، تحت تاثیر اطلاع رسانی و شیوه های انگیزشی تصمیم به مصرف کردن 
یا نکردن خواهد گرفت.به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان در جلسه با مدیران صنعت برق 
و مدیران عامل شــرکت های توزیع نیروی برق، ضمن گرامیداشــت هفته بســیج و یاد 
دلاورمردان خطه ایران اســلامی به ویژه در دفاع مقدس گفت: تابســتان امسال و دیگر 
سال هایی که پشت سر گذاشتیم با تجارب مختلفی مواجه شدیم، این در حالیست که یک 
مجموعه دانش بنیان، پویا و رو به رشد نکات مثبت را دریافت، تکرار و تقویت کرده و نکات 
منفی را  شناسایی و به نحوی مدیریت می کند که از اثرات نکات منفی بر کنار باشد.وی با 
تاکید بر اینکه علاوه بر برگزاری جلســات عبور از پیک، از برنامه های توسعه و دراز مدت 
صنعت برق نباید غافل بود، ادامه داد: در طول دو ســال گذشــته برنامه های ارزشمندی 
تدوین شده است و از مدیران صنعت برق انتظار دارم بخش قابل توجهی از اوقاتشان را در 
جهت اجرای برنامه های عظیم و دراز مدت و اساســی به کار گیرند.وی با تاکید بر اینکه 
برنامه های سالانه زمانی قابل دفاع است که هر کدام برشی از برنامه درازمدت باشد، ادامه 
داد: چنانچه اقدامات ضربتی در رفع مشــکلات و نگرانی های صنعت برق باشــد، تاثیر و 
اثرگذاری نخواهد داشــت.برنامه های چهار ساله بخش برق در برنامه هفتم وی با اشاره به 
اینکه در ابتدای فعالیت در وزارتخانه یک برنامه چهار ساله تدوین کردیم و بعد به برنامه 
هفتم تبدیل شد، ادامه داد: در پی آن کمیته ای نیز مامور شد برنامه ۲۰ ساله صنعت برق 

را تدوین کند و این برنامه ها در جایگاه خودش تصویب و برای عملیات اجرایی آماده شد، 
در واقع زمانی برنامه ارزشمند است که برشی از برنامه دراز مدت باشد.محرابیان با اشاره 
به مفهوم ناترازی به عنوان فاصله  بین تولید و تقاضای مصرف اظهار کرد: آیا اعدادی که 
در این زمینه اعلام می شــود و روش محاسبه صحیح است؟ در بخش تولید ظرفیت های 
تولید را آماده می کنیم، اما در بخش تقاضا آیا اینکه هر مصرف کننده ای هر میزان مصرف 
را در هر ســاعتی تقاضا کند به عنوان تقاضای واقعی مطرح می شود و آیا مجاز هستیم با 
این معادله محاسبه کنیم؟ و آیا این به عنوان محاسبه صحیح مطرح می شود؟وی گفت: 
بــه عبارتی با این میزان ناترازی که داریم یک تلاش دســته جمعی بــرای رفع ناترازی 
می کنیم. آیا قرار است صنعت کشور، کشاورزی و خانگی هر میزان مصرف را با هر شرایطی  
در هر ســاعتی درخواست کند و صنعت برق کشــورهم خودش را مامور کند و مسئول 
پاســخگویی بداند؟ طبق بررسی ها تقریبا در هیچ نقطه جهان و هیچ کشوری نیست که 
صنعت برق خــود را برای رفع این نیازها تنظیم کند.وزیر نیــرو با بیان اینکه زمانی که 
نیازهای بخش های مختلف را مطابق با الگو و برنامه صحیح مصرف انرژی تنظیم کنیم این  
معادلات تفاوت اساسی پیدا می کند، افزود: در صنعت برق برای رفع ناترازی دو مدل ویژه 
داریم. یک روش این است که  صنعت را به گونه ای توسعه دهیم که ظرفیت های  تولید، 
توزیع و تامین را افزایش دهیم و در کنار این باید مدیریت مصرف را به گونه ای انجام دهیم 
که با حداقل انرژی بتوانیم حداکثر تامین انرژی انجام دهیم. در واقع پیک های لحظه ای و 
ســاعتی را به خطوط به هم متصل در طول شبانه روز تبدیل کنیم که معنای آن تامین 
انرژی بیشتر و مصرف اقتصادی از  کلیات صنعت برق  کشور است و کل ساعت شبانه روز 
در کل ســال را شامل می شود.علاوه بر مدیریت مصرف افزایش ظرفیت تامین برق مورد 
توجه است وی تفاوت مصرف تابستان و زمستان کشور را بیش از ۳۲ هزار مگاوات عنوان 
کرد و گفت: ۳۲ هزار مگاوات معادل کل  مصرف کشور مصر  با ۱۱۰ میلیون جمعیت و 
اقلیمی گرمتر از جمهوری اسلامی و تولید ۶۰ میلیارد دلار بیش از کشور ما است، البته 
منظور این نیســت که اگر به مردم  رفاه و آسایشی ارائه کردیم، بخواهیم پس بگیریم اما 
بایــد دید جهان با ۳۲ هزار مگاوات چه می کند؟وی با تاکید بر اینکه مهمترین اقدام در 
دستور ما مدیریت مصرف به روش صحیح است، گفت: مدیریت مصرف دارای دو جنبه در 
بخش عرضه و تقاضا است که براین اساس تقاضا تابع عرضه است. مدیریت مصرف صحیح 
در بخش عرضه باعث می شود که بخش تقاضا تابع شما حرکت کند. با این رویکرد مسائل 
قابل حل می شــود و این تفاوت نگاه در گذشته و امروز اســت.وی براستفاده از آخرین 
فناوری و تکنولوژی در بخش توزیع برای مدیریت صحیح مصرف و ارائه الگوی مناسب به 
بخش مصرف کشور، تاکید کرد و افزود: استفاده از تکنولوژی ها و تعریف اقتصاد و طراحی 
الگوی تولید باید به گونه ای باشد که با انرژی کمتر بیشترین تامین را انجام دهید.مصرف 

برق خانگی با افزایش دو میلیون کنتور نسبت به سال ۱۴۰۰ کاهش یافت وی با اشاره به 
خاموشی تابستان ۱۴۰۰ از ۲۹ اردیبهشت تا ۳۱ شهریورماه و همچنین استمرار گرما در 
ســال  ۱۴۰۲، خاطرنشان کرد: تا سال ۱۴۰۲ بیش از دو میلیون کنتور جدید و مشترک 
به شبکه اضافه شد و از طرفی عدد مصرف بخش خانگی در سال ۱۴۰۰ )در بین ۱ خرداد 
تا ۱۵ مرداد در دوره گرم سال(  حدود ۴۸ میلیاردکیلو وات ساعت بوده است و اگر رشد 
تولید، گرما و جلوگیری از خاموشــی و عدم تعمیر  را در نظر بگیریم با محاسبه ۵ درصد 
رشد مصرف عادی سالیانه و خاموشی ها و گرما حداقل ۲۰ درصد به ۴۸ میلیارد کیلووات 
ساعت اضافه می شود و این در حالی است که میزان مصرف از تابستان ۱۴۰۰ کاهش هم 
داشــته است و تابســتان ۱۴۰۲ کل انرژی تامین شــده برای بخش خانگی ۴۶ میلیارد 
کیلووات ساعت بوده اســت.وی ادامه داد: در بخش صنعتی در سال ۱۴۰۰ انرژی تامین 
شده ۳۶.۷ میلیارد کیلووات ســاعت و در تابستان ۱۴۰۲ میزان ۴۶.۱ میلیارد کیلو وات 
ساعت بوده است که حدود ۱۰ میلیارد کیلووات ساعت و معادل ۲۶ درصد برق بیشتری 
به صنعت داده شده است و  بخش خانگی ۴ درصد کاهش مصرف به جای ۲۰ درصد رشد 
مصرف داشته است و ما به ازای این مقدار صرفه جویی، تمام ظرفیت های در اختیار صنعت 
قرار گرفته و برق بخش صنایع تامین شده است.محرابیان ادامه داد: اینها جملگی ماحصل 
دو سال تلاش اقدامات سازه ای، سخت افزاری، نیروگاه سازی، توسعه شبکه و نرم افزاری و 
ایجاد الگوی های مختلف و مصوبات است که در این دو عدد قابل نمایش است. وزیر نیرو 
مهمترین سیاســت اعمال شده در بخش خانگی را پاداش صرفه جویی و استفاده از مدل 
اقتصادی برای ترغیب مشترکان اعلام کرد و گفت: اصلاح نرخ در دنیا یعنی هر میزان برق 
به فروش می رود به همان میزان هم در کشــور برق را به فروش برسانیم و این موضوع به 
مصرف کننده علامت می دهد.وی اضافه کرد: این موضوع یعنی اعمال نرخ انرژی بین المللی 
برای خانوارهایی از جمله با حقوق کارگر، کارمند و معلم که سرانه های دیگرش بین المللی 
نیست، امکانپذیرنیست؛ اما نکته و مطلب مهم اینست که بدون تغییر در نرخ، از پارامترهای 
اقتصادی به گونه ای استفاده شد که همان اثرگذاری را داشت و به خانوارها اعلام شد اگر 
نمی توانیم قیمت برق را افزایش دهیم، مابه ازای صرفه جویی با نرخ خوب از آنها خریداری 
می شود که البته باید از این ظرفیت استفاده بهتری کنیم.محرابیان افزود: اکنون حدود ۱۰ 
درصد از این ظرفیت اســتفاده کرده ایم چرا که اطلاع رسانی مناسبی در این زمینه نشده 
اســت. اطلاع رسانی زمانی است که هر مشــترکی در هرلحظه مصرف برق، پاداش صرفه 
جویی در ذهنش شکل گیرد.محرابیان با تاکید بر ظرفیت های فوق العاده بالا در مدیریت 
مصرف، یادآوشد: ما باید به دنبال روشهایی باشیم که بدون تاثیر در رفاه مردم، رشد تولید 
و رشــد ارزش افزوده و افزایش نرخ، مدیریت مصرف کنیم. مهمترین نقش شــرکت های 
توزیع اجرای این مفهوم اســت که ضمن تامین ابزار مدیریت برای خود و مصرف کننده، 

رفع نقاط ضعف در شبکه در دستور کار قرار گیرد که بر این اساس در بخش فوق توزیع 
به ۷۶ پروژه رسیدیم.وزیر نیرو با بیان اینکه در مجموع صنعت با توجه به اقدامات ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۲ نمره قابل قبولی دارد، اظهار کرد: با توجه به رتبه بندی ۳۹ شرکت برق در بخش 
های مختلف و مشخص بودن روندها، ضمن ارزیابی شرکت و شناسایی نقاط ضعف، باید 
این کمیته ها از این هفته شــروع به کار کنند و از مجموع تجارب، به یک دســتورالعمل 
برسیم و بر این اساس ضریب توانمندی و بهره وری افزایش پیدا می کند.وی با اشاره به 
اینکه در بخش صنعتی تجارب خوبی در دو ســال اخیر ثبت شــده است، اظهار کرد: در 
برخی از صنایع می توان با مدل های بهتری رضایت بیشتری ایجاد شود تا به تولید بدون 
دغدغه بپردازند. وزیر نیرو از به کارگیری شیوه نوین در سال ۱۴۰۲ در بخش خانگی خبر 
داد و گفت:  به محض آماده شــدن زیر ساخت ها جزئیات این شیوه اعلام خواهد شد. بر 
اساس این طرح هر فرد در هر لحظه مصرف  تحت تاثیر اطلاع رسانی و شیوه های انگیزشی 
تصمیم به مصرف کردن یا نکردن می گیرد. وی با بیان اینکه در شورای عالی انرژی مصوب 
شد تبلیغات کولرهای گازی در سراسر کشور به جز مناطق گرمسیری ممنوع شود، ادامه 
داد: این موضوع به زودی عملیاتی خواهد شــد و رسانه های کشور باید در مورد مذمت و 
مشکلات اســتفاده از کولرهای گازی در سراسر کشور و مناطق عادی و سردسیر از نظر 
عادی و طبی اطلاع رسانی گسترده کنند. تغییر روشنایی معابر از لامپ های پرمصرف به 
فوق کم مصرف محرابیان به موضوع رمز ارزها نیز اشــاره کرد و گفت در تابستان ۱۴۰۱ 
اقدام خوبی انجام شد  و در سال ۱۴۰۲ مغفول ماند، برای سال پیش رو موضوع رمز ارزها 
را در دستور کار قرار می دهیم. جلوگیری از مصرف غیرمجاز برق در رمز ارزها بسیار مهم 
اســت که باید مورد توجه قرار گیرد. وی از روشــنایی معابر و تغییر روشــنایی معابر از 
لامپ های پرمصرف به لامپ های فوق کم مصرف با افزایش نور خبر داد و افزود: برنامه ریزی 
شده است در مدت محدودی کل روشنایی کشور را در معابرعمومی شهری و غیرشهری 
با طراحی زیبای شــهری تامین کنیم. این در حالی است که در تابستان ۱۴۰۰ به خاطر 
نبود انرژی، لامپ های معابر را خاموش کردیم که این روش مناسبی نیست. طبق اعلام 
وزارت نیرو، وی افزود: توجه به برنامه های دراز مدت و اســتراتژی های توسعه صنعت برق 
مهمترین کاری اســت که در دســتور کار وزارت نیرو قرار دارد. محرابیان با بیان این که 
اصلاحات اقتصادی، نظام بودجه، ساختار صنعت برق در دستور کار قرار دارد، افزود: ما به 
دنبال ارتقای صنعت برق با توجه به ظرفیت های این صنعت هستیم تا اصلاحاتی را انجام 

دهیم و از مشکلات و ناترازی ها نجات پیدا کنیم.

رئیس کل بانک مرکزی ایران از افزایش ســقف تسهیلات قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون تومان خبر داد.به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین 
در آیین رونمایی از وام قرض الحسنه بدون کارمزد درباره اقدامات بانک مرکزی در حوزه قرض الحسنه اظهار کرد: باید بانک ها را بر اساس 
فعالیت ها و تخصص و اهداف دســته بندی کرد. اکنون در حال تهیه اساسنامه بانک های تجاری، توسعه ای قرض الحسنه و جامع هستیم.

وی با بیان اینکه بانک مرکزی به دنبال توسعه بانکداری تخصصی است که ابعاد مختلف دارد، افزود: بانکداری توسعه ای که اکنون در کشور 
وجود دارد، عملا توسعه ای نیست و باید تغییرات اساسی در اساسنامه ایجاد شود. بانک های توسعه ای باید صنعت، کشاورزی و غیره را تامین 
مالی کنند که در این زمینه طرح هایی دیده شده است.فرزین با اشاره به اینکه بانک های تجاری باید در بازار پول باشند و فعالیت تجاری 
انجام دهند، گفت: بانکداری قرض الحسنه هم مورد بعدی است که باید منابع خرد را برای نیازهای ضروری و غیرتجاری مردم تامین کنند.

این مقام مسئول با بیان اینکه نرخ سود تسهیلات قرض الحسنه باید پایین باشد، چون مردم به دلیل نیاز ضروری سراغ این وام می آیند نه 
برای کارهای تجاری، تصریح کرد: بخشی از بانک ها، مثل بانک ملی بانک جامع هستند که برای این بانک ها اساسنامه بانکداری جامع تدوین خواهیم کرد. بانک ملی و سپه شعب زیادی دارند و در 
تمام ایران گسترده هستند و می توانند نیازهای مردم را پوشش دهند.وی با بیان اینکه برای بانک هایی که دانش بنیان ها را تامین مالی می کنند نیز اساسنامه تدوین خواهد شد، اظهار کرد: نظارت 
موضوع مهم بانک مرکزی است؛ اگر بتوانیم دسته بندی را انجام دهیم مدل نظارتی هر بانک متفاوت خواهد شد. نمی توانیم به تمام بانک ها یک نوع نظارت را داشته باشیم. اقداماتی را هم شروع 

کردیم، قطعا نظارتی که در ماه های آینده در بانک مرکزی خواهیم داشت با آنچه الان وجود دارد متفاوت خواهد بود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه پیشنهاد دادیم پرداخت تسهیلات قرض الحسنه خرد از سقف ترازنامه بانک ها خارج شود، گفت: در پایان 
سال ۱۴۰۰ حدود ۲.۵ درصد نقدینگی کشور از سپرده قرض الحسنه مردم بود و در پایان شهریور سال جاری این رقم به ۴.۲ درصد رسید.به گزارش 
ایسنا، سید احسان خاندوزی در آیین رونمایی از وام قرض الحسنه بدون کارمزد، اظهار کرد: در ستاد اقتصادی دولت برای اینکه هدف گذاری عدالت 
مالی انجام شود، چاره ای نداریم جز اینکه دسترسی بیشتر و سهل تر و ارزان تر مردم به منابع مالی را فراهم کنیم. همچنین تلاش می کنیم به کمک 

سامانه توثیق، سفته و برات الکترونیک و تقویت بانکداری قرض الحسنه خدمات مالی تسهیل شود.وی افزود: امسال دو گام مهم پشت سر گذاشتیم یک اتفاق در شهریور ماه رخ داد و فرآیندهای 
اخذ کارمزد قرض الحسنه از چهار درصد خارج و کارمزد این تسهیلات صفر شد و در مصوبه آبان ماه، اساسنامه بانک های قرض الحسنه تهیه شد.این مقام مسئول با بیان اینکه در ریل گذاری های 
جدید نگاه متفاوت برای بانک های قرض الحسنه این اجازه را می دهد که به سمت کاهش کارمزد حرکت کنیم و نتیجه آن ثمره عدالت مالی است، اظهار کرد: در پایان سال ۱۴۰۰ حدود ۲.۵ درصد 
نقدینگی کشور از سپرده قرض الحسنه مردم بود و در پایان شهریور سال جاری به ۴.۲ درصد رسید و این نتیجه اتفاق خوبی است که در قرض الحسنه رخ می دهد.وی افزود: یشنهاد دادیم پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه خرد از سقف ترازنامه بانک ها خارج شود تا تامین مالی خرد مردم انجام شود.وزیر اقتصاد همچنین در جمع خبرنگاران در خصوص قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب 
و کار گفت: ماده ۲۴ قانون تسهیل کسب و کار نیازمند آیین نامه ای بود که در کمیسیون اقتصادی دولت تصویب شد و در دستور کار هیات وزیران قرار دارد و در آذرماه نهایی و تصویب می شود.

خاندوزی درباره سبد سهام عدالت نیز اظهار کرد: به محض اینکه وزارتخانه های مرتبط موافقت کنند که چه سهامی در این سبد قرار بگیرد، آیین نامه جهت پرداخت به ذی نفعان و جمعیت مشمول 
یارانه تحت پوشش نهادهای حمایتی به اجرا می رسد. این آیین نامه آماده اجراست و منتظریم وزارتخانه ها سهام مورد نظر خود را اعلام کنند.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون
وزیر اقتصاد اعلام کرد

پیشنهادخروجپرداختتسهیلاتقرضالحسنهخردازسقفترازنامهبانکها

تازهترینآمارمتقاضیان
یارانهدستمزد

نتایج گزارش عملکرد طرح یارانه دســتمزد نشان می دهد تاکنون بیش  
از ۴۳ هــزار نفر داوطلــب در این طرح مشــارکت و ثبت نام کرده اند و 
اســتان های خوزستان و مازندران بیشترین تعداد جذب شدگان به بازار 
کار را به خود اختصاص داده اند.به گزارش ایسنا، طرح »یارانه دستمزد« 
یکی از طرح های موثر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حوزه اشتغال 
و بازار کار به شمار می رود که بر اساس آن در صورت جذب نیروی کار 
شغل اولی بنگاه های اقتصادی، ۳۰ درصد مبلغ دستمزد مصوب شورای 
عالی کار به عنوان یارانه از طرف دولت به مدت یک سال به کارفرمایان 
پرداخت می شــود. شغل اولی ها، فارغ التحصیلان، جوانان جویای کار و 
بنگاه  های اقتصادی رسمی فعال در شهرستان های کم برخوردار جامعه 
هدف این طرح را تشکیل می دهند.طرح یارانه دستمزد با هدف کاهش 
هزینه های به کارگمــاری نیروی کار جدید برای کارفرمایان و به منظور 
پایداری تولید، حفظ اشــتغال، افزایش فرصت های شغلی و حمایت از 
بنگاه های خصوصی و تعاونی در کشــور به اجــرا درآمده و مناطق کم 
برخوردار از اشتغال در اولویت اجرای این طرح قرار دارند.تازه ترین نتایج 
اجرای طرح یارانه دستمزد حاکی از آن است که تاکنون ۴۳ هزار و ۴۴۱ 
نفــر از کارجویان و متقاضیان در این طرح ثبت نــام کرده اند که از این 
تعداد ۳۷ هزار و ۲۲۸ جوینده کار قرارداد بســته و جذب بنگاه شده اند. 
همچنیــن ۷۰۱۸ کارفرما در این طرح ثبت نام و اقدام به جذب نیروی 
کار کرده اند و طبق این گزارش ۹۰۱ قرارداد نیز در دســت اجراســت.

بررســی اجرای طرح در استان ها نشان می دهد استان های خوزستان و 
مازندران بیشترین تعداد داوطلب ثبت نام کرده و جویندگان کار جذب 
شــده را به خود اختصاص داده اند. بیشترین مشارکت کارفرمایان از این 
طرح نیز متعلق به استان های خوزستان و کرمانشاه بوده است.بهره مندی 
از مزایای طرح یارانه دســتمزد شــرایطی دارد و متقاضیان باید مدرک 
تحصیلی دیپلم و بالاتر داشته باشند و سن آنها از ۳۷ سال تمام بیشتر 
نباشــد؛ شرط سنی برای زنان سرپرست خانوار جوینده کار نیز تا سقف 
۴۵ سال تعیین شده اســت.کارجویان و کارفرمایان برای بهره مندی از 
مزایای این طرح و دریافت یارانه دســتمزد می توانند به ســامانه وزارت 
کار به نشانی https://pyd.mcls. gov.ir مراجعه و ثبت نام کنند.به گزارش 
ایسنا، بسیاری از کارشناسان معتقدند یارانه دستمزد نه یک طرح بلکه 
ابزاری تشویقی برای جلب و جذب نیروهای کار جدید توسط کارفرمایان 
بخش خصوصی در استان های کم برخوردار است که با توجه به شرایط 
امروز بازار کار عملیاتی شــدن آن نیاز اشتغال بسیاری از جوانان و فارغ 

التحصیلان جویای کار و بنگاه ها را برطرف می کند.
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محققان با تولید میوه مصنوعی درخت افرا و فرود آنها روی زمین 
می تواند به سرعت و به راحتی دمای خاک را از هوا رصد کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، درختانی مانند افرا 
میوه هایی به نام ســامارا دارند که از دانه متصل به بال کاغذی 
تشــکیل شده است.محققان اکنون ســاماراهای مصنوعی ابداع 
کرده اند که می توانند به ســرعت و بــه راحتی دمای خاک را 
از هوا رصد کنند.محققان انستیتو فناوری ایتالیا)IIT( و انستیتو 
 Acer مــواد جدید لیب در آلمان این ابزار را توســعه داده اند که
 )Acer campestre (نام دارد و با الهام از دانه افرای صحرایی i-Seed

 PLA ســاخته شده است. ابزار مذکور به صورت ۳ بعدی از پلیمر
زیست تجزیه پذیر ساخته شده و با ذرات ریز غیر سمی فلزاتی 
به لانتانیدها ترکیب شده اند. لانتانیدها خواصی شبیه فلز لانتان 
دارند.هنگامیکه یک دسته Acer i-Seed از یک پهپاد درحال پرواز 
بر فراز منطقه ای، فرو می افتد، شکل زیستی آنها سبب می شود 
تا به جای فرود مستقیم در هوا بچرخند. به این ترتیب تضمین 
می شود که آنها در سراسر زمین گسترده می شوند.پس از فرود 
آنها روی زمین، یک پهپاد مجهز به سیستم fLiDAR از آنها عکس 
می گیرد که احتمالا همان ابزاری است که آنها را به سمت زمین 
رها کرده است. هنگامیکه ذرات لانتانید در i_Seed ها در معرض 
نور مادون ســرخ منتشر شده از fLiDAR قرار می گیرند، با رنگ 
های فلورسنت پاسخ می دهند.رفتار دقیق فلورسنس مانند رنگ 
و شــدت آنها به وسیله دمای خاکی که در آن قرار دارند، تعیین 
می شود. این بدان معنا اســت که پهپادهای در حال پرواز می 
توانند آنها را ردیابی کنند و جالب آنکه گجت ها بدون آسیب به 

محیط زیست در گذر زمان تجزیه می شوند.
اکنون محققان مشغول بررسی هستند تا Acer i-Seed را طوری 
ارتقا دهند که داده های محیطی دیگر مانند رطوبت، دی اکسید 
کربن و سطح آلاینده ها را نیز منتقل کند.باربارا مازولای مولف 
ارشــد پژوهش در این باره می گوید: تحقیق پیش رو نشان می 
دهد تقلید از استراتژی ها یا ســاختارهای زنده و تکرار آنها در 
فناوری های رباتیک عناصری کلیدی برای دستیابی به نوآوری با 

تاثیر اندک روی محیط زیست است.

ابداع نوآوری در محیط زیست؛

تولید میوه مصنوعی 
درخت افرا برای رصد 

خاک از هوا

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

شب های پاییز!

معرفی فراری روما تک ساخت به یادبود 30 سال فروش در چین

جدیدترین محصول ویژه و تک نمونه ی فراری، نســخه ای از  روما برای مشــتری چینی است که با همکاری یک هنرمند مشهور چینی 
تولید شده. تیلورمِید )Tailor Made( بخشی از شرکت فراری برای طراحی خودروهای تک نمونه برای مشتریان خاص محسوب می شود. 
نام گذاری این دپارتمان از اصطلاحی مخصوص خیاطی گرفته شــده اســت تا اجرای دقیق خواسته های خریدار را تاکید کند. در سال 
۱۹۹۲، برای اولین بار یک فراری در چین ثبت سفارش شد. سی سال بعد از این رویداد، یک دستگاه روما طراحی شده توسط تیلورمِید، 
اهمیت بازار چین برای برند ایتالیایی را نشان می دهد. فرایند تولید، با همکاری خانم جیانگ کیونگیر )Jiang Qiong’er( طراح و هنرمند 
مشــهور چینی به اتمام رسیده اســت. ادوات فیبرکربن در سپرها، دیفیوزرها و رکاب، مهم ترین تفاوت های نسخه ی تک ساخت با مدل 
استاندارد هستند. رنگ قرمز روی بدنه ی نقره ای، توجه به پرچم و فرهنگ چین را نشان می دهد. در کابین، رنگ اصلی برای داشبورد، 
صندلی ها و حتی سقف، سرخ آتشین است اما جزئیات نقره ای رنگ با دقت و بسیار کم حجم وجود دارند. روی کنسول و رکاب ها، عبارت 
نشــان دهنده ی “۳۰ سالگی” به زبان چینی و ترکیب طلایی رنگ، دیده می شود. جیانگ کیونگیر برای خریدار این فراری، اقلامی ویژه 

طراحی کرده که شامل ساک دستی، جا سیگاری، ست چای خوری و فنجان های نفیس است.

تاریخ سازی یک بازیکن ۱۵ ساله در سری آ
میلان در هفته پانزدهم سری آ با میدان دادن به بازیکن ۱۵ ساله خود تاریخ سازی کرد.به گزارش ایسنا و به نقل ار ساکرنت، پنالتی نیمه اول تئو هرناندز، مدافع فرانسوی، میلان را شنبه 
شب در خانه فیورنتینا با نتیجه یک بر صفر به پیروزی رساند که این پیروزی، اولین پیروزی میلانی ها در ۵ بازی اخیرشان در لیگ بود. هرناندز در وقت های تلف شده نیمه اول پس از 
خطای  فابیانو پاریسی از روی نقطه پنالتی توانست برای تیمش گلزنی کند. اما میلان در نیمه دوم فرانچسکو کاماردا را به زمین بازی آورد تا این بازیکن با ۱۵ سال و ۸ ماه و ۱۶ روز سن 
جوان ترین بازیکن تاریخ سری آ ایتالیا شود. استفانو پیولی سرمربی ۵۸ ساله میلان گفت: فرانچسکو پسر خوبی است. او خوب کار می کند و ما نیز به شادابی او نیاز داریم. او بسیار جوان 
اما بسیار بالغ است. همه ما برای او بسیار خوشحال بودیم. من جای پدربزرگ او هستم. سرمربی میلان در بخش بعدی صحبت هایش نیز گفت:  نیمه اول خوبی داشتیم و توانستیم در 
نیمه دوم به خوبی بازی را مدیریت کنیم و ۳ امتیاز را کسب کنیم.  من مطمئن هستم که وقتی نتیجه بگیریم، می توانیم سبک بازی همیشگی مان را نیز با اعتماد به نفس بیشتری نشان 
دهیم.میلان با ۲۶ امتیاز در رده سوم جدول قرار دارد و پنج امتیاز کمتر از اینترمیلان صدرنشین دارد. فیورنتینا نیز با ۲۰ امتیاز در رده ششم است. بازی بعدی میلان، سه شنبه در لیگ 
قهرمانان اروپا در خانه مقابل بوروسیا دورتموند است و پس از آن شنبه هفته آینده در سری آ میزبان فروزینونه خواهد بود.در دیگر بازی هم لاتزیو در ادامه روند نزولی خود این بار مقابل 
سالرنیتانای انتهای جدولی با نتیجه ۲ بر یک شکست خورد و به رتبه دهم سقوط کرد.اما ناپلی ها در اولین حضور ماتزاری به عنوان سرمربی دست به کار بزرگی زدند و موفق شدند در 

برگامو با نتیجه ۲ بر یک آتالانتا را شکست دهند. با این پیروزی ناپلی ها جایگاه چهارمی خود را تثبیت کردند

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خدمتکار و پروفسور
رمان خدمتکار و پروفسور یک داســتان زیبا و بسیار آرام 
در مورد یک پروفســور اســت که دچار یک حادثه شده و 
شــرایطی عجیبی پیدا کرده است. داســتان از زبان یک 
زن خدمتکار جوان شــروع می شود که برای کار از طرف 
یک آژانس به خانه ای فرســتاده می شود. خانه ای که در 
واقع یک کلبه در یک باغ اســت و قبلا نه خدمتکار از کار 
کردن در آن ســرباز زده اند و راوی همین زن جوان یعنی 
دهمین خدمتکار است. پروفسور حافظه ای ۸۰ دقیقه ای 
پیــدا می کند، یعنی هر ۸۰ دقیقــه همه چیز را فراموش 
می کند و قادر هم نیست هیچ چیز جدیدی به یاد بیاورد 
پروفسور استاد دانشگاه و متخصص نظریه اعداد بود. در کنار 
پروفسور داستان یک خدمتکار باوفا نیز دیده می شود. رمان 
خدمتکار و پروفسور روایت اتفاقات بین پروفسور و خدمتکار 
و فرزند اوســت و در این میان بــه طریق زیبایی معادلات 
ریاضی برای مخاطب به تصویر کشــیده شده اســت. خدمتکار و پرفسور کتابی بود بسیار روان و خوشمزه. 
شیفته شخصیت پروفسور شده بودم از توضیحاتی که در کتاب درباره ریاضی می داد بسیار لذت بردم. کاملا 
با سخن نیویورک تایمز درباره این کتاب موافقم: “اگر همه ی ما ریاضیات را از چنین معلمی یاد می گرفتیم 
حالا خیلی آدم های باهوش تری بودیم.” من هم اگر چنین معلمی داشتم، بی شک رشته ی تحصیلی ام در 
دانشگاه ریاضی محض بود. در کتاب نام راوی داستان یعنی خدمتکار نیاورده شده بود و این کار یوکو اوگاوا 
مرا یاد کتاب های دافنه دوموریه انداخت. شخصیت خدمتکار هم جالب بود و وقتی کاملا غرق در کتاب می 
شدم، خودم را جای او تصور می کردم. یکی از شخصیت های دیگر داستان جذر یا رادیکال است. در اصل او 
پسر خدمتکار می باشد اما پروفسور این نام را به خاطر سر تخت و صافش که او را یاد علامت رادیکال می 
اندازد؛ روی او نهاده. پروفسور گرچه انسانی است که حافظه اش هشتاد دقیقه بیشتر یاری اش نمی کند اما 
بسیار مرد دانا و مهربانی است. هوش و استعداد او در ریاضی بی اندازه و خارق العاده است به طوری که می 

تواند رابطه ریاضی جالبی بین تاریخ تولد خدمتکار و شماره ی روی ساعت خودش بیابد.

دیوید لینچ
 )David Keith Lynch :دیوید کیث لینچ )به انگلیســی
)زاده ۲۰ ژانویــه ۱۹۴۶ در ایالــت مونتانا( کارگردان 

معاصر آمریکایی و برنده نخل طلا کن است.
اگرچه فیلم های لینچ موفقیت بزرگی در گیشه کسب 
نکرده اند ولی همیشه محبوب منتقدان و فیلم دوستان 
بوده اند. در ســال ۲۰۰۳ در یک نظرســنجی که از 
منتقدان فیلم در سراسر دنیا توسط روزنامه گاردین 
انجام گرفــت، دیوید لینــچ به عنــوان بزرگ ترین 
فیلم ساز زنده دنیا برگزیده شد.فیلم های وی پر است 
از نمادهای سورئالیســتی، ســکانس های رؤیاگونه و 
نظایر آن. وی در نقاشــی و مجسمه سازی و موسیقی 
نیز آثاری دارد. وی فیلم های هشــت و نیم )فدریکو 
فلینی(، سانست بلوار )بیلی وایلدر(، تعطیلات موسیو 
اولیــو )ژاک تاتی(، پنجره عقبــی )آلفرد هیچکاک(، 
این یک هدیه اســت )نورمن زد مک لئود(، آپارتمان 
)بیلی وایلدر(، جاده )فدریکو فلینی(، لولیتا )استنلی کوبریک(، جادوگر شهر از )ویکتور فلمینگ(، 
اشتروشک )ورنر هرستوگ( و سرگیجه )آلفرد هیچکاک( را محبوب ترین فیلم های زندگی خود 
نام برد. اوایل زندگی لینچ در خانواده ای از طبقه متوسط در میزولا، مونتانا زاده شد. بیشتر دوران 
کودکی وی در مسافرت در ایالات متحده سپری شد تا زمانی که برای تحصیل نقاشی به آکادمی 
هنرهای زیبای پنسیلوانیا در فیلادلفیا رفت و در آن جا به ساختن فیلم های کوتاه روی آورد. وی 
سپس به لس آنجلس، کالیفرنیا رفت و در آن جا اولین فیلم بلند خود کله پاک کن، اثری سوررئال 
در ژانر ترســناک را ساخت که به فیلمی کالت بدل گشت. تأثیرها لینچ می گوید که کارهای او 
از بســیاری جهات بیشتر به فیلمسازان اروپایی شبیه است تا آمریکایی؛ وی باور دارد که بیشتر 
فیلم هایــی که »روح را به هیجان و رقص می آورند« متعلق بــه کارگردانان اروپایی بوده اند. وی 
فیلمسازانی مانند استنلی کوبریک، فدریکو فلینی، ورنر هرتسوک و ژاک تاتی را تحسین می کند. 
او همچنین اظهار کرده که فیلم سان ست بلوار بیلی وایلدر و لولیتای کوبریک از فیلم های مورد 
علاقه او هستند جوایز نخل طلا، جشنواره کن برای فیلم از ته دل وحشی )۱۹۹۰( شیر طلایی، 
جشــنواره فیلم ونیز برای یک عمر فعالیت هنری )۲۰۰۶(چهار بار نامزد کســب اسکار بهترین 

کارگردان شد که البته در هیچ کدام برنده نشد.  جایزه اسکار افتخاری )۲۰۱۹(

فرهنگ

مدرسه پاییزی هوش مصنوعی به صورت حضوری و مجازی در پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات 
ایران »ایرانداک« برگزار می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پژوهشــگاه علوم و فناوری 
اطلاعات ایران، مدرســه پاییزی هوش مصنوعی در ایرانداک هفته ســوم و چهارم آذرماه ۱۴۰۲، 
برگزار می شود.به دانش پذیران این دوره گواهینامه پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران اعطا 
می شود. مدرسان این دوره اعضای هیات علمی پژوهشگاه و مخاطبان آن پژوهشگران، دانشجویان، 
و عموم علاقه مندان هستند.همچنین سرفصل های آموزشی این دوره عبارتند از: تاریخچه هوش 
مصنوعــی، مبانی یادگیری ماشــین، مبانی یادگیری عمیق، کاربردهــای پردازش زبان طبیعی، 
پردازش های پایه در پردازش زبان طبیعی، حل مســاله ای واقعی در پردازش زبان طبیعی، مبانی 
پردازش تصویر، شبکه های عصبی پیچشی و کاربرد آن در پردازش تصویر، تفکر طراحی، ایده هایی 
نوآورانه برای حل مساله.آخرین مهلت ثبت نام در این دوره ۲۰ آذرماه ۱۴۰۲ است و دانش پذیران 

برای ثبت نام می توانند به نشانی irandoc.ac.ir/page/۵۰۹7 مراجعه کنند.

مدرسه پاییزی هوش مصنوعی در 
ایرانداک برگزار می شود
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